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گــــــپ

نگـــــره
پایان سکوت روحانی

   زیباکلام: باید منتظر اظهارات بیشتری 
از روحانی در صحنه سیاسی کشور باشیم

اواخر تابستان ۱۴۰۰ بود که حسن 
به  را  ریاست جمهوری  کرسی  روحانی 
ابراهیم رئیسی تحویل داد و در این مدت 
با وجود نقدهایی که از گوشه و کنار نسبت 
به عملکرد دولت های یازدهم و دوازدهم 
به گوش می رسید، اما هیچ اظهار نظری از 
سوی روحانی و اطرافیانش از هیچ تریبونی 
به گوش نمی رسید تا اینکه حسن روحانی 
در سالروز تنفیذ حکم ریاست جمهوری اش 
و در دیدار با جمعی از وزرا و معاونان سابق 
و  یازدهم  دولت های  در  رئیس جمهور 
دوازدهم سکوت یک ساله خود را شکست 
و به انتقادات پاسخ داد. خبرآنلاین نوشت: 
حسن روحانی در این دیدار گفت: »اینکه 
می گویند فشار خارجی مهم نیست، بلکه 
مدیریت داخلی اشکال دارد، حرف کاملا 
درستی است، اما تفسیر وارونه می کنند. 
تصمیمات ما ایراداتی داشته که امروز گرفتار 
این مشکلات شدیم. اگر تصمیمات درستی 
در داخل می گرفتیم، از خارج نمی توانستند 
این چنین به ما فشار بیاورند. ما سال ۱۳۹۷ 
تحت فشار ترامپ قرار گرفتیم. .« وی افزود: 
»ترامپ مشکلات فراوانی ایجاد کرد. ترامپ 
که نمی خواست ما صرفا تحریم شویم. 
اطرافیان ترامپ به صراحت اعلام کردند 
مردم و مسئولان در ۲۲ بهمن جشن پیروزی 
انقلاب را نخواهند دید. هدف آنها سرنگونی 
نظام و انقلاب بود. همه برنامه ریزی ها بر 
این مبنا بود. توطئه بیرونی بود، اما علامت 
داخلی هم دادند.« حال باید دید که اظهارات 
روحانی ادامه دار خواهد بود یا به همینجا 

ختم می شود. 
 روحانی می خواهد در عرصــه 

سیاسی کشور باقی بماند
صادق زیباکلام استاد دانشگاه تهران با 
اشاره به اینکه طی چندین سال گذشته 
حملات بسیار زیادی به شخص حسن 
روحانی انجام شده است، اظهار داشت: 
با توجه به اینکه تندروها طی این مدت، 
حملات تندی علیه رئیس دولت های 
یازدهم و دوازدهم روانه ساختند و هر 
اتفاقی که رخ می داد، به عنوان مثال 
افزایش گرانی ها را مدام به دولت روحانی 
ربط می دادند، روحانی بعد از یک سال 
سکوت خود را شکست. وی افزود: حسن 
روحانی طی یک سال گذشته دست به 
عصا عمل کرد و نخواست حرفی بزند، 
تا حاشیه ای جدید برای او ایجاد شود و 
اینکه اصولگرایان او را متهم نکنند که 
هنوز یک سال از دولت رئیسی نگذشته او با 
سخنان خود به نوعی چوب لای چرخ دولت 
می گذارد، اما با توجه به اینکه در حال حاضر 
یک سال از استقرار دولت رئیسی می گذرد 
بنابراین برای پاسخگویی به اتهاماتی که 
طی این یکسال و همچنین مطالبی که 
علیه او و دولتش در زمان انتخابات بیان 
شده، در مقام پاسخگویی برآمده است. 
این استاد دانشگاه تهران اضافه کرد: به 
نظر می رسد، انتقادات روحانی به دولت 
رئیسی ادامه دار باشد، با توجه به عملکردی 
که دولت سیزدهم از خود نشان داده، از 
سوی دیگر با توجه به سن و سال حسن 
روحانی او حداقل ۱۰ سال دیگر می تواند در 
مناصب حکومتی ایفای نقش کند، از جمله 
در مجلس خبرگان و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و یا سایر مناصب دیگر، 
بنابراین با این اظهارات به نوعی بعد از یک 
سال، اعلام موجودیت کرده و گفته حیات 
سیاسی حسن روحانی تمام نشده، در این 
رابطه باید منتظر اظهارات بیشتری از او در 

صحنه سیاسی کشور باشیم. 
 روحانی تنها جواب هجمه ها علیه 

خود را داد
محمدعلی نمازی، عضو شورای مرکزی 
حزب کارگزاران با اشاره به اینکه حسن 
روحانی بعد از مستقر شدن در دفتر جدید 
و آغاز دیدارهایش، به انتقادات علیه خود 
پاسخ داده است، گفت: طی یک سال 
گذشته هجمه زیادی علیه شخص حسن 
روحانی از طرف اصو لگرایان ایجاد شد، اما 
رئیس جمهور اسبق یک سال سکوت در 
این زمینه پیشه کرد. وی افزود: همواره 
حمله به بانیان وضع موجود انجام می گیرد، 
که مقصود از بانیان وضع موجود روحانی و 
دولتش است، درحالیکه بعد از گذشت یک 
سال دیگر چنین حرف هایی مورد قبول 
افکار عمومی نیست، ازسوی دیگر در زمان 
برگزاری انتخابات اصولگرایان خواستار 
برگزاری مناظره با دولت روحانی برای 
ارزیابی عملکرد بودند. این درحالیست 
که الان نیز خوب است، بعد از گذشت 
یک سال از عمر دولت، صدا و سیما 
مناظره هایی را برگزار کند، تا افراد هم رده 
در دو دولت مقابل هم قرار بگیرند. نمازی 
افزود: درحالیکه طی یک سال گذشته 
بر سر قضیه برجام اصول گرایان حملات 
زیادی را علیه دولت روحانی انجام دادند، 
خودشان بعد از یک سال مذاکره هنوز در 
نقطه اول ایستاده اند، در صورتیکه روحانی 
با صراحت اعلام کرد که نگذاشتند که 
قضیه احیای برجام در دولت او و به دست 

ظریف انجام شود.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: ماه محرم برای مسلمانان جهان 
جایگاه ویژ ه ای دارد، ماهی که به جهانیان آموخت نباید سر در برابر 
ظلم فرود آورد حتی به قیمت جان.  آزادگی و عدالت و... درس قیام 
عاشورا برای مسلمانان در تمام اعصار بوده و هست. برخی با علم 
به این موضوعات، از تریبون عزاداری ایام محرم برای موضوعات 

سیاسی استفاده می کنند. 
  سیاست در مداحی

حجت الاسلام پناهیان از روحانیون اصولگرا 5 مرداد سالجاری 
در گردهمایی مبلغان ماه محرم گفت: » باور به تمدن غرب و باور به 
پیشرفت و قدرت غربی ها، کفر است و مبلغ مذهبی که نتواند تمدن 
غرب را به خوبی نقد کند، ایمانی که به مردم می دهد، فایده ندارد.« 
او سپس بحث را به سمت حجاب کشاند و اظهار داشت: » اگر فرجام 
بی حجابی را در تمدن غربی توصیح داده بودیم، الان مشکل حجاب 
در خیابان هایمان نداشتیم. حجاب دین نمی خواهد، بلکه عقل 
می خواهد چون مساله اجتماعی است و جهان نیز بی حجابی را 
تجربه کرده است، کسانی که دنبال آزادی زن هستند داعشی هایی 
را درست کردند که با زن آن برخورد را کردند، غرب اصلا به زن 
معتقد نیست.« به نظر می رسید هدف او ازاین اظهارات هدایت 
مبلغان محرم به سمت طرح موضوع حجاب از تریبوهای این ماه 
است اما خودش مسیر دیگری رفت. او با بیان اینکه دوقطبی سازی 
از موانع پیش روی قوی شدن جامعه است، گفت: »دو قطبی سازی 
رذیلانه ترین رفتار منافقانه است. نمی خواهیم خلیفه الهی انسان را 
به دوقطبی سازی تقلیل دهیم و هدف ما از طرح این مباحث این 

نیست که دو قطبی سازی را کنار بزنیم بلکه اصلا نباید در جامعه 
دو قطبی وجود داشته باشد و این موضوع چون در نماز جمعه، 
حوزه های علمیه به آن پرداخته شده است و علما و سیاسیون به 
این مساله نپرداخته اند، امروز طرح آن به یک موضوع عجیب و 
غریب تبدیل شده است به طوری که می گویند واقعا رذیلانه ترین 
رفتار منافقانه دو قطبی سازی است.« وی با بیان اینکه در پاسخ به 
افرادی که سوال می کنند چرا دو جناح اصلاح طلب و اصولگرا را 
یکی می گیرید، گفت: »باید گفت چرا نیروهای مستقل را نادیده 
می گیرید و چرا موجودیت دو قطبی را پذیرفته اید؟ عده ای اسم خود 
را گذاشته اند اصلاح طلب و اسم بقیه مردم را اصولگرا و می گویند دو 
جناح در کشور وجود دارد و این دروغ است. این دو کلمه دروغ است 
و این نهایت ناجوانمردی است، چراکه گسل های سیاسی واقعی 
نیست و بارها دروغ آن اثبات شده است. در انتخابات مجلس ششم 
دو گروه مقابل هم ایستادند اما در ادامه مسیر این دو یکی بودند و 
یا در یکی از دوره های انتخابات ریاست جمهوری جناحی رأی آورد 
در حالی که بدنه دولت هیچ تغییری نکرد.« وی خاطرنشان کرد: 
»اصلا دو طرف وجود ندارد بلکه -۸  ۹ طرف است و برخی اصلا هیچ 
سمت و جناحی ندارند.« علیرضا پناهیان البته در سخنرانی شب 
سوم ماه محرم هم با بیان اینکه نماینده ای که از مردم رأی گرفته، 
حالا به مردم می گوید گروه فشار! چرا به مردم توهین می کنید؟، 
گفت: »همین گروه فشار به تو رأی دادند که در مجلس بشینی، 
حالا در مجلس طغیان می کنی؟«وی با بیان اینکه شما نمایندگان 
مجلس نوکر مردم هستید، این مردم ارباب شما هستند و گاهی 

می خواهند سر شما داد بزنند، افزود: »امام خمینی دوبار گفتند 
که عامل اصلی فساد و بدبختی ملت هیات حاکمه آن کشور است. 
قدرت در هیچ کشوری نقطه ای نیست و هرمی است، تمام این هرم 
باید صالح باشد.« از سوی دیگر ابوذر روحی مداح اهل بیت)ع( که 
پیش تر او را به عنوان خواننده سلام فرمانده می شناسند، هم به 
مداحی سیاسی پرداخت. او ۱۴ مرداد چنین به فضای مجازی انتقاد 
کرد: »تو فضای مجازی رفیق، نده وقتت بی خود هدر؛ بگو از مکتب 

کربلا، یک ثواب جهادی ببر.«
  مانع تراشی برای هیات پرطرفدار؟

هیات های عزاداری یزد به ویژه مداحی منتقدانه مداحان آن 
طرفداران زیادی دارد. چند روزی است که در فضای مجازی ادعا 
می شود دو هیات سنتی یزد ممنوع الکار شده اند، اما شواهد حاکی 
از این است که همه هیات های یزدی در این ایام به اجرای مراسم 
خود پرداخته اند و کسی از فعالیت آنها جلوگیری نکرده و حتی 
فیلم اجراهای مختلف هیات هایی مثل شیخداد، بعثت، فهادان و... 
در شبکه های مجازی منتشر شده است. سازمان تبلیغات اسلامی 
استان یزد در این باره اطلاعیه صادر و اظهار کرد: »به استحضار 
مردم شریف دارالعباده یزد می رساند تمام هیات های عزاداری 
استان در حال فعالیت و اجرای مراسم نوحه خوانی و سینه زنی 
در حسینیه ها و تکایا بوده و فعالیت خود را نیز در فضای مجازی 
منتشر می کنند. قابل ذکر است هیئاتی که تمایل دارند اجرای آنها 
در پخش زنده شبکه سیمای استانی پوشش داده شود باید با توجه 
به شرایط و معیارهای سازمان صدا و سیما از قبل هماهنگی های 

لازم را با سازمان تبلیغات و صدا و سیمای استان داشته باشند.«
  فرصت تبلیغ 

برخی هم از فضای این روزها برای تبلیغ مداحان مورد علاقه 
خود بهره گرفتند مانند فارس مطالبه  فیلتر اینستاگرام در واکنش 
به حذف ویدئوهای مداحی مطیعی را منتشر کردو نوشت: » با 
توجه به روشن شدن خباثت شبکه آمریکایی اینستاگرام در حذف 
صفحه مداح اهل بیت حاج میثم مطیعی تنها به خاطر انتشار یک 
قطعه سرود انقلابی، از مسئولان دولتی و حاکمیتی می خواهیم که 
این شبکه اجتماعی امریکایی »مروج فساد اخلاقی در جامعه«، 
»تغییر سبک زندگی اسلامی به غربی«، »کلاهبرداری مجازی«، 
»انتشار دروغ در جامعه«، »دعوت به کشف حجاب و قانون شکنی 
درجامعه« و حالا بستن پیج مداحان انقلابی و محدودیت آثار آنها 
را یک بار برای همیشه مسدود کنند بدون هیچ ترس و واهمه ای.«

  احمدی نژاد عقب نماند
در نهایت احمدی نژاد است که حاشیه سازی او دور ازانتظار نبود. 
سایت دولت بهار عکس های یادگاری برخی مردم با احمدی نژاد در 
مراسم شب تاسوعای حسینی در میدان ۷۲ نارمک را منتشر کرد. 
در فضای مجازی اینگونه عنوان شد که او از پوشیدن پیراهن مشکی 

خودداری کرده و با دختران بدحجاب عکس انداخته است. 

 عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
توافق در گرو حل مسائل پادمانی است

  آمریکا مساله تضمین را پذیرفته است
آرمان ملی-  پورحسین: 
بورل،  جوزف  پیش  چندی 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا، پیش نویس تعدیل شده ای 
را در اختیار ایران و مسئولان 
ایالات متحده آمریکا قرار داد و 
اعلام کرد که در صورت پاسخ مثبت طرفین مذاکراتی 
آغاز خواهد شد که به عنوان آخرین فرصت طرفین برای 
به نتیجه رسیدن مذاکرات خواهد بود. در همین راستا 
مذاکرات غیرمنتظره ای در وین آغاز شد، با این معنی 
که دو طرف حاضر شده اند در مواضع خود تجدیدنظر 
کنند. تعدیل مواضعی که هنوز در وین نتیجه ای در پی 
نداشته است. در راستای بررسی این مساله »آرمان 
ملی« گفت وگویی با عبدالرضا فرجی راد، سفیر پیشین 

ایران در نروژ داشته است که در ادامه می خوانید. 
  ایران و آمریکا در خصوص چه مواردی در 

مذاکرات از خود انعطاف نشان داده اند؟
چند روز قبل از شروع مذاکرات بایدن و دیگر 
شخصیت های سیاسی آمریکا و حتی رابرت مالی که 
موضع متعادلی دارد، اعلام کردند که به هیچ وجه سپاه 
را از لیست تحریم ها خارج نخواهند کرد. در این میان 
وقتی زمان مذاکرات اعلام شد مشخص گردید که 
چرا طرف های آمریکایی آن قدر اصرار بر اعلام چنین 
خبری دارند. آنها یک سیاست تبلیغاتی ضد فشار را در 
پیش گرفته بودند که وقتی مذاکرات آغاز می شود فشار 
داخلی و از جمله کنگره، اسرائیل و اعراب را از دوش خود 
بردارند و نشان دهند که قرار نیست در این دور مذاکرات 
چنین امتیازی به ایران داده شود. با آغاز مذاکرات، 
اعلام شد که ایران خروج سپاه را از دستور کار خارج 
کرده است. حتی برخی چهره ها که به عنوان مشاور 
تیم مذاکره کننده شناخته می شوند؛ اعلام کردند که 
از ابتدا هم صحبتی در رابطه با خروج سپاه از لیست 
مطرح نبوده است که این صحبت این اطمینان را داد که 
در این دور از مذاکرات دیگر ایران بحث خروج سپاه را 
مطرح نمی کند. در مقابل خبرهایی هم منتشر شد که 
اطمینان هایی در این پیش نویس به ایران برای تضمین 
و عدم خروج آمریکا از برجام داده شده که جزئیاتی از 

آن منتشر نشده است. 
  ایران در مقابل تعدیل نظر خود، چه مواردی 

را درخواست کرده است؟
آمریکا در مقابل ملزم شده است که تضمینی در 
خصوص رفع تحریم ها به ایران بدهد. نظر به اینکه این 
تضمین احتمالی در واقع چیزی نیست که کنگره به 
تصویب برساند، طبیعتا باید برای کوتاه مدت و در دوره 
حاکمیت دو سال و چند ماهی که بایدن در کاخ سفید 
حضور دارد، طراحی شده و شاید هم اروپایی ها در آن 
نقشی داشته باشند. به نظر می رسد که ایران در مقابل 
این تضمین نه چندان محکم، خواسته دیگری را مطرح 
کرده  است. آن هم حل مشکل پادمان که در ماه های 
اخیر باعث نگرانی ایران شده است. منظور از پادمان، 
سیستم نظارتی آژانس بین المللی انرژی اتمی است 
که فعالیت های هسته ای کشورها را کنترل می کند. 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در وین چند دپارتمان 
دارد. دپارتمان خاورمیانه، آسیای شرقی، اروپا و روسیه 
اما برای ایران یک دپارتمان خاص ایجاد کرده است. در 
توافق ۲۰۱5 آژانس تمام پرونده های ایران را بست و 
پاسخ های ایران را قانع کننده تشخیص داد و به همین 
دلیل توافق هم به دست آمد. اما در سال ۲۰۱۸ با سرقت 
اسناد، آژانس درخواست بازدید از چند سایت را کرد که 
پس از بازرسی و پیدا کردن نمونه های اورانیوم سئوالاتی 
را مطرح کرد که هنوز پاسخی نگرفته است، هرچند که 
ایران اعلام کرده است که به علت خرابکاری دشمنان و 
آلوده بودن ابزار بوده است. آژانس می خواهد بداند که 
اورانیومی که در این سایت ها غنی شده آن اورانیوم در 
چه محلی قرار دارد. شاید این قسمت دوم بیشتر برای 
آژانس اهمیت داشته باشد. این اورانیوم کجاست و چه 
میزان بوده است.. به همین جهت گروسی چند روز قبل 
از شروع مذاکرات در این باره تبلیغات پر سرو صدایی 
را راه انداخت. وی حدس زده بود که مذاکره کنندگان 
ایرانی در وین بر کنار گذاشتن این مساله از دستور کار 

آژانس تاکید خواهند کرد. 
  با این وجود می توان در وین به توافق رسید؟

اگر مساله پادمانی را بتوانند در وین حل و فصل 
کنند توافق انجام خواهد شد. البته آمریکا و اروپا تاکید 
می کنند که این موضوع فرا برجامی است و ارتباطی 
با مذاکرات ندارد و باید بین ایران و آژانس بین المللی 
انرژی اتمی حل شود. در تماس وزیر خارجه ایران با 
دبیرکل سازمان ملل، وزیرخارجه ایران اطمینان داد 
که ایران به دنبال سلاح هسته ای نیست و از دبیرکل 
خواست که اقدامی انجام دهد. این صحبت ها به این 
علت صورت گرفت که آژانس زیر نظر سازمان ملل است 
و دبیرکل می تواند تاثیرگذار باشد. در خبرهای منتشر 
شده از منابع نزدیک به شورای امنیت ملی تاکید شده 
که در صورت توافق نباید پرونده دیگری مطرح شود که 
منظور همین مساله پادمانی است. در همین راستا به 
نظر می رسد گره کار موضوع پادمان است و آقای مورا 
هم در آخرین مصاحبه امروز اعلام کرد که گفت وگوهای 
فنی ادامه دارد. در این میان حضور آقای کمالوندی در 
مذاکرات وین نیز دلالت از این دارد که ایران به دنبال 
حل مشکل با آژانس بین المللی انرژی اتمی است تا توافق 
صورت پذیرد. در این میان روس ها اول راضی نبودند و 
اعلام کردند که فقط باید در چارچوب برجام گفت وگوها 
ادامه یابد ولی از دیروز نظرشان عوض شده و آقای 
اولیانوف بر خلاف لاوروف پالس های مثبت می فرستد. 
به همین علت این احتمال وجود دارد که غرب با گرفتن 
تعهداتی چراغ سبز را به آژانس بین المللی انرژی اتمی 
برای حل و فصل این موضوع نشان دهد و در نهایت 

توافق در وین شکل گیرد. 

  
  تحـــول

  در شــرایط 
تحریــم

  آغــاز
  امر به معــروف 

اقتصادی دولت

  
  طرح صیانت 

 به شکل کمرنگ 
درحال اجراست

هر چند وقت یک بار طرح صیانت به تیتر اصلی رسانه ها 
تبدیل می شود و موافقان در هر کجا که بتوانند، از آن دفاع 
می کنند. غلامرضا نوری قزلجه، نماینده مردم بستان آباد، 
درباره نمایندگی پلتفرم های خارجی در ایران، گفت: » در 
شرایط فعلی ما که تحت تحریم بوده و از نظر آن پلتفرم ها، 
ما در یک بازار کمتر از یک درصد هستیم، اصرار بر این 
موضوعات به معنی بستن آن پلتفرم هاست.« وی معتقد 
است طرح صیانت به شکل کمرنگ درحال اجرا شدن 
است و تاکید می کند؛ »طرح موسوم به صیانت در هر کجا 
که بخواهد بررسی شود، به نتیجه نخواهد رسید، چراکه 
چارچوب درست فکری ندارد.« وی گفت: ارجاع طرح 
صیانت به شورای عالی فضای مجازی توسط رئیس مجلس، 

خیلی واضح و روشن نبود. 

عضو جامعه روحانیت مبارز با بیان اینکه باید امر به معروف 
و نهی از منکر در مسائل اقتصادی از دولت شروع شود، 
گفت: اگر دستگاه های دولتی جوانب قانونی و شرعی در امور 
اقتصادی را رعایت کنند، مردم هم چه در مسائل اقتصادی 
و چه در مسائل اجتماعی بیش از پیش بر رعایت جوانب 
لازم، اهتمام خواهند داشت. حجت الاسلام والمسلمین 
حسین ابراهیمی با اشاره به سخنان اخیر رئیس جمهوری 
در زمینه اراده مصمم دولت برای تحقق امر به معروف و نهی 
از منکر در حوزه اقتصادی و اجتماعی، اظهار کرد: سخنان 
آقای رئیس جمهوری درباره امر به معروف و نهی از منکر 
در حوزه اقتصادی و بعد از آن در حوزه اجتماعی و اخلاقی، 
نشان دهنده این است که مسائل اقتصادی و بهبود وضعیت 

آن، در جامعه ما تا چه اندازه ضروری و فوری است. 

عملکرد دولت در یکسال گذشته چگونه بوده است. 
غلامرضا انصاری، فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: تحول، 
توسعه و پیشرفت در بستر رقابت سازنده شکل می گیرد. 
هنگامی که رقابت سازنده در جامعه مهیا شود و به صورت 
طبیعی امکان رقابت باشد؛ توانمندی های بالقوه  موجود در 
جامعه، بروز و ظهور یافته و در حل مشکلات خودنمایی 
خواهد کرد. وی با بیان اینکه سخت است در شرایط تحریم 
امید تحول داشت، عنوان کرد: ما تجربه بلوک شرق را 
در پیش روی خودمان داریم. چین هم اگر با حفظ حزب 
کمونیست هنوز روی پای خود ایستاده است که به دلیل 
هوشمندی و درایتی است که این کشور در حوزه اقتصادی 
رقابتی عمل کرده است. در واقع چین بستر های رقابت را در 

عرصه اقتصاد خودش به وجود آورده است.

آرمان ملی:  بعد از تشکیل دولت سیزدهم که برخاسته از تفکر 
اصولگرایی است، نیروهایی پیرامون دولت که از انتخابات مجلس 
یازدهم خود را در سربالایی و پیروز عرصه سیاست یافته بودند؛ 
تلاش دارند مستحکم برمسیر خود حرکت کنند.  از این رو وارد 
مرحله جدیدی از تصمیم گیری جمعی شده و اخیرا در خبرها آمده 
است که در »جلسه اخیر شورای ائتلاف اصولگرایان، طرح نظارتی 
بر عملکرد منتخبان در مجلس و شوراهای شهر تصویب و به موجب 
این مصوبه به زودی کارگروهی زیرنظر رئیس شورا فعالیت خود را 
جهت تدوین آیین نامه اجرایی و عملیاتی کردن طرح آغازخواهد 
کرد. کارگروه اقتصادی شورای ائتلاف با مسئولیت پورابراهیمی 

فعالیت خود را آغاز کند.« 
 چرا کارگروه اقتصادی!

 سوالی که در اینجا به وجود می آید این است که چرا اولین 
کارگروه که قرار است بر عملکرد منتخبین شورا و مجلس پس از 
دو سال نظارت داشته باشد؛ کارگروه اقتصادی است!؟ آیا قرار است 
ائتلاف اصولگرایان لیستی از اقدامات اقتصادی مجلس و شوراها را به 
منظور ارائه به هواداران خود آماده کنند یا اینکه ماجرا چیز دیگری 
است و اصولگرایان همانند احزاب بزرگ در دنیا قرار است بر عملکرد 
اقتصادی یاران خود در مجلس و شوراها نظارت کنند تا از هرگونه 
انحراف مالی جلوگیری و نوعی نظارت عالی بر عملکرد اقتصادی 
آنها در مجلس و شورای اسلامی شهر داشته باشند؟ اگرنگاه اخیر 
را بپذیریم اصولگرایان را باید از این به بعد تشکیلاتی تر از گذشته 
بیابیم زیرا شنیده شده بسیاری از احزاب قدرتمند در جهان با این 
روش بر عملکرد مالی اعضای خود نظارت مالی دارند. البته  می توان 
به رد این مورد رأی داد، چراکه اصولگرایان اولا دارای تشکیلاتی 
قدرتمند نیستند که بتوانند بر لحظه- لحظه عملکرد اعضای خود 

در احزاب و نهادهای قدرت نظارت کنند و دوم اینکه احتمالا برخی 
اخبار مبنی بر عملکرد شخصی اعضای اصولگرای مجلس یا شورای 
شهر به دست روسای ائتلاف رسیده است که چالش هایی را برای 

این ائتلاف درآینده به وجود می آورد. 
  عملکرد اصولگرایان در مجلس زیر تیغ نقد

البته عملکرد اصولگرایان در مجلس و شورا جای بررسی دارد. 
نگاهی به لیست عملکرد اصولگرایان در مجلس نشان می دهد که 
دست این جریان در فردای روز پاسخگویی خالی است! عملکردی 
که به طور یقین موجبات ریزش آرای آنها را فراهم خواهد آورد. 
جریان اصولگرا در مجلس و شوراها و با توسل به موقعیتی که با 
توجه به  حضور کمرنگ رقیب برای آنها به دست آمده بود چندان 
هم نتوانستند آرای قابل توجهی را اخذ کنند. محسن هاشمی 
رفسنجانی در انتخابات شورای شهر در دوره پنجم با یک میلیون 
و هفتصد هزار رأی و نفر آخر آن شورا با حدود یک میلیون رأی به 
شورای شهر تهران راه یافتند. حال اینکه چمران در شورای ششم 
با حدود چهارصد و پنجاه هزار رأی و نفر آخر آن انتخابات با حدود 
دویست و پنجاه هزار رأی پیروز انتخابات شدند. حال در نظر بگیریم 
که عملکرد اصولگرایان در مجلس و شورای شهر تا چه میزان مورد 
پذیرش مردم اعم بدنه اصولگرایان و آرای خاکستری است. مجلس 
عملا در عرصه اقتصادی و در تصمیم گیری ها اخیر دولت در حوزه 
اقتصادی  چندان حضور پررنگی ندارد و اعضای آن در آینده نزدیک 
و در پای صندوق های رأی باید نه تنها بازتاب عملکرد خود در 
حوزه های گوناگون خصوصا اقتصادی را ببینند، بلکه باید پاسخگوی 
عملکرد اقتصادی دولت باشند. عملکردی که به موجب حذف ارز 
مرجع  روندی از افزایش قیمت ها را نه تنها در کالاهای اساسی بلکه 

در تمامی نرخ های بازار اعمال کرد. 

  اصولگرایان ناجیان اقتصادی ؟
داریوش قنبری فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با عملکرد 
اقتصادی مجلس یازدهم به »آرمان ملی« گفت: اصولگرایان در 
نتیجه  نقد دولت روحانی و مجلس دهم توانستند در دیدگاه 
بخشی از مردم به ناجی اقتصادی تبدیل شده و کرسی های قدرت 
را یکی پس از دیگری در مجلس و دولت از آن خود کنند اما اگر 
همین امروز از بدنه جریان اصولگرا پرسیده شود آیا مجلس توانسته 
در جهت بهبود اقتصادی گام بردارد، در یک کلام پاسخ منفی به 
شما ارائه خواهند داد. مجلسی که نه تنها اوضاع اقتصادی را بهتر 
نکرد بلکه با نگاهی به شاخصه های اقتصادی مشخص می شود که 
شرایط جامعه به خصوص طبقه میانی و فرودست به هیچ وجه قابل 
مقایسه با دو سال قبل نیست. امروز نرخ برابری پول ملی در برابر 
ارز های خارجی با شیبی آرام در حال افول است. سایر شاخصه های 
اقتصادی نیز به همین شکل است. در شاخصه تورم شرایط بگونه ای 
است که اگر از هر شخصی سوال شود از استمرار روزانه تورم و 
سخت تر شدن شرایط اقتصادی سخن به میان می آورد. بسیاری از 
کالاها از جمله کالاهای اساسی چندین برابر نرخ ارز افزایش پیدا 
کرده است. جداولی که از نرخ رشد قیمت ها در یک سالگی دولت 
در رسانه های مختلف منتشر شده است، خود موید این مورد است. 
تمامی این موارد نشان می دهد مجلس اصولگرا فعلی نگاه ایجابی 
بین دولت همسو با مجلس برای تصمیمات اقتصادی بهتر قابل 

مشاهده نیست. 
   اصولگرایان تابلو عوض کنند؛ نیازی به نظارت ندارند

این فعال سیاسی اصلاح طلب  با ضعیف شمردن عملکرد اصولگرا 
افزود: شاید ارزیابی عملکرد اقتصادی مجلس  توسط ائتلاف 
اصولگرایان بیش از پیش عملکرد آنها مشخص کند، مشخص شدن 
این عملکرد پرده ها را چنان بالا خواهد زد که شاید اصولگرایان به 
جای بررسی عملکرد خود با تابلوی دیگری ادامه مسیر دهند. آمارها 
در مورد عملکرد مجلس یازدهم سخن می گویند زیرا مجلسی که 
رئیس آن سخن از ائتلافی برای بهبود وضعیت اقتصادی سر می داد، 
هم اکنون و تنها در دوسالگی فعالیت خود، باید پاسخگوی عملکرد 

خود باشد. 

خروج دیرهنگام ائتلاف اصولگرایان از اغما
   داریوش قنبری: اصولگرایان به جای نظارت، تابلو عوض کنند

از درخواست برای فیلتر اینستاگرام تا خودنمایی احمدی نژاد

اصلاح طلب –  اصولگرا دروغ است


